
1 

Protokół XXVII/21 
XXVII Sesji VIII Kadencji Rady Gminy Raczki 

odbytej w dniu 22 grudnia 2021 r. 
 

Obrady XXVII Sesji Rady Gminy rozpoczęły się o godz. 1000 i trwały do godz. 1120. 
 

Miejsce obrad Szkoła Podstawowa w Raczkach ul. Sportowa 1, 16-420 Raczki. 
 

Radni obecni na sali obrad: 
1. Bartoszewicz Witold 
2. Kłoczko Wiesław 
3. Król Jan 
4. Krzykwa Janusz 
5. Kwiatkowski Romuald 
6. Naruszewicz Piotr 
7. Olszewski Jan 
8. Ostrowski Stanisław 
9. Słowikowski Piotr 
10. Staniszewski Leszek 
11. Sutuła Antoni 
12. Tylman Artur 
 

Ponadto w obradach uczestniczyli: 
Wójt Gminy Raczki – Pan Andrzej Szymulewski 
Zastępca Wójta Gminy – Pani Ewa Konstantynowicz 
Skarbnik Gminy – Pani Agnieszka Grzędzińska 
Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji - Pan Mariusz Zalewski 
Kierownik GOPS w Raczkach – Pani Justyna Sadowska-Kurzyna 
Radca Prawny – Pan Jerzy Lewczuk 
Inspektor ds. obsługi Rady Gminy – Pani Danuta Grabowska 
Sołtysi wsi wg załączonej listy obecności do protokołu.  
 

Pkt 1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
 

Sesję otworzył Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski wypowiadając formułę: 
 

„Otwieram XXVII Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Powitał przybyłych na sesję Rady Gminy Raczki gości: Wójta Gminy Raczki Pana Andrzeja 
Szymulewskiego, Zastępcę Wójta Gminy Panią Ewę Konstantynowicz, Skarbnika Gminy Panią 
Agnieszkę Grzędzińską, Kierownika Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pana Mariusza 
Zalewskiego, Radce prawnego Pana Jerzego Lewczuka, Państwa Radnych, Państwa Sołtysów, 
pracowników Urzędu Gminy i wszystkich obecnych na Sesji. 
 

Pan Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że na obecny ustawowy skład 14 radnych, zgodnie z listą 
obecności w obradach uczestniczy 12 radnych, w związku z tym obrady Rady Gminy są prawomocne. 
 

Pkt 2. Przyjęcie porządku obrad. 
 

Porządek obrad sesji Radni otrzymali w zawiadomieniu o zwołaniu sesji z dnia 07.12.2021 r. wraz  
z materiałami do poszczególnych punktów.  
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Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że na wniosek Wójta Gminy proponuje 
się wprowadzić do porządku obrad dwa dodatkowe punkty, po pkt 16, pkt 17 dotyczący rozpatrzenia 
projektu uchwały w sprawie pokrycia części kosztów gospodarowania odpadami komunalnymi z 
dochodów własnych niepochodzących z pobranej opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi. pkt 
18 dotyczący rozparzenia projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Programu Ochrony Środowiska dla 
Gminy Raczki na lata 2021-2024 z perspektywą do 2028 roku”, które były również przedstawione do 
zaopiniowania na posiedzeniach stałych Komisji Gady Gminy w dniu 17 grudnia 2021 r. 
Zapytał radnych, czy wnoszą dodatkowe uwagi, propozycje zmian do przedstawionego porządku obrad. 
Do porządku obrad nie zgłoszono uwag, wobec czego Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie 
porządek obrad. W wyniku głosowania jawnego 12 głosami „za” został przyjęty przez Radę Gminy 
następujący porządek obrad XXVII Sesji Rady Gminy Raczki: 

1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z obrad XXV Sesji Rady Gminy. 
4. Przyjęcie protokołu z obrad XXVI Sesji nadzwyczajnej Rady Gminy. 
5. Sprawozdanie Wójta z działalności w okresie międzysesyjnym. 
6. Interpelacje i zapytania Radnych (składane w formie papierowej).  
7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia planów pracy stałych Komisji Rady 

Gminy Raczki na 2022 rok. 
8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie trybu i sposobu powoływania i odwoływania członków 

Zespołu Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie w Gminie Raczki oraz 
szczegółowych warunków jego funkcjonowania. 

9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na rok 2022. 

10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie skargi na działalność Wójta Gminy Raczki. 
11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia ryczałtowej diety oraz ustalenia zasad zwrotu 

kosztów podróży służbowych przysługującej radnym Rady Gminy Raczki. 
12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustanowienia zasad przyznawania diet sołtysom. 
13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia Wójta Gminy Raczki. 
14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2021 r. 
15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Raczki na lata 2022 - 2026. 
16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Raczki na rok 2022. 
17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie pokrycia części kosztów gospodarowania odpadami 

komunalnymi z dochodów własnych niepochodzących z pobranej opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi.  

18. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Programu Ochrony Środowiska dla Gminy 
Raczki na lata 2021-2024 z perspektywą do 2028 roku”. 

19. Stanowisko Rady Gminy Raczki w sprawie akcji pt: „MUREM ZA POLSKIM MUNDUREM”. 
20. Odpowiedzi na zapytania sołtysów i wolne wnioski radnych. 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 19 pkt 2 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 3. Przyjęcie protokołu z obrad XXV Sesji Rady Gminy. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że protokół z XXV Sesji Rady Gminy 
wyłożony był do wglądu w Urzędzie Gminy, jak również projekt protokołu został udostępniony na 
stronie BIP Urzędu Gminy Raczki. Pan Przewodniczący zapytał, czy były jakieś uwagi do protokołu. 
Pracownik ds. obsługi Rady Gminy stwierdził, że nie było uwag. Przewodniczący Rady poddał pod 
głosowanie przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
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W wyniku głosowania jawnego protokół z poprzedniego posiedzenia został przyjęty głosami 12 „za” 
przez Radę Gminy. 
Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 19 pkt 3 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt. 4. Przyjęcie protokołu z obrad XXVI Sesji nadzwyczajnej Rady Gminy. 
 
Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że protokół z XXVI Sesji 
nadzwyczajnej Rady Gminy wyłożony był do wglądu w Urzędzie Gminy, jak również projekt protokołu 
został udostępniony na stronie BIP Urzędu Gminy Raczki. Pan Przewodniczący zapytał, czy były jakieś 
uwagi do protokołu. Pracownik ds. obsługi Rady Gminy stwierdził, że nie było uwag. Przewodniczący 
Rady poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
W wyniku głosowania jawnego protokół z poprzedniego posiedzenia został przyjęty głosami 12 „za” 
przez Radę Gminy. 
Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 19 pkt 4 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 5. Sprawozdanie z działalności Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że wszystkie uchwały podjęte na XXV Sesji 
Rady Gminy zostały przekazane do realizacji na poszczególne stanowiska pracy oraz do jednostek 
organizacyjnych Gminy a w okresie objętym sprawozdaniem zostało podjętych 6 zarządzeń, jako Organu 
i 1 zarządzenie, jako Kierownika Urzędu. Nadmienił, że na dzień dzisiejszy zostały zakończone  
i komisyjnie odebrane trzy zadania inwestycyjne, tj.: 
- inwestycja realizowana w ramach rozwoju gospodarki wodno-ściekowej na terenie Gminy Raczki, 
- inwestycja dotycząca doposażenia Gminnego Ośrodka Kultury w Raczkach, 
- inwestycja dotycząca rozbudowy drogi gminnej Wierciochy – Szczodruchy – Wojnasy, 
oraz z zakresu drogownictwa wykonano przegląd dróg gminnych i obiektów mostowych na terenie 
Gminy. 
 

Radni nie wnieśli zapytań, uwag do sprawozdania z działalności Wójta. 
 

Załącznik Nr 1. – Sprawozdanie Wójta z pracy w okresie między sesjami. 
 

Pkt 6. Interpelacje i zapytania radnych (składane w formie papierowej). 
 

Nie zostały wniesione interpelacje i zapytania radnych. 
 

Pkt 7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia planów pracy stałych Komisji Rady 
Gminy Raczki na 2022 rok. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że w planie pracy stałych Komisji 
Rady Gminy Raczki na 2022 rok stałe zagadnienia zostały ułożone w sposób kwartalny a jeżeli pojawią 
się dodatkowe sprawy będą one kierowane do poszczególnych Komisji według ich kompetencji w ramach 
spraw bieżących, analiz materiałów na sesję. Sprawę dotyczącą ustalania przebiegu tras dowożenia 
uczniów i sprawności taboru samochodów do ich dowożenia rozpatrzymy w trybie spraw bieżących w 
terminie przed rozpoczęciem roku szkolnego i wtedy na posiedzenie Komisji Oświaty, Pomocy 
Społecznej i Budżetu poprosimy Dyrektora Szkoły Podstawowej, Kierownika BOS w Raczkach. 
 

Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały.  
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
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Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 12 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 2. – Uchwała Nr XXVII/194/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 19 pkt 7 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie trybu i sposobu powoływania i odwoływania 
członków Zespołu Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie w Gminie 
Raczki oraz szczegółowych warunków jego funkcjonowania. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że poprzednia uchwała zawierała błędy 
formalne i na skutek sugestii organu nadzoru został sporządzony nowy projekt uchwały, który należy 
ponownie przyjąć przez Radę. 
 

Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały.  
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 12 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 3. – Uchwała Nr XXVII/195/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 19 pkt 8 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki  
i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na rok 2022. 
 

Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Pan Mariusz Zalewski - Gminny Program 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych wynika z ustawy o wychowaniu w trzeźwości  
i przeciwdziałaniu alkoholizmowi, i jest to coroczny program. Zakłada on realizację obejmującą sześć 
zadań związanych z rozwiązywaniem problemów alkoholowych, z których pięć zadań realizowanych jest 
na terenie Gminy. Natomiast szóste zadanie odnośnie wspierania zatrudnienia socjalnego poprzez 
organizowanie i finansowanie centrów integracji społecznej, zgodnie z przeprowadzoną diagnozą na 
chwilę obecną i w przyszłym roku nie prognozuje się utworzenia takiego centrum. 
 

Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
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Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 12 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 4. – Uchwała Nr XXVII/196/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 19 pkt 9 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie skargi na działalność Wójta Gminy Raczki. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – wspomniał, że skarga do tut. Urzędu wpłynęła dnia 26 
października 2021 r. na Kierownika JST w przedmiocie niewydatkowania kwoty związanej z ustawą  
o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi przez skarżącego, który chciałby, aby 
Gmina skorzystała z jego usług poprzez utworzenie strony internetowej, na której udostępniane są filmy, 
zdjęcia, co alkohol robi z człowiekiem. Stwierdził, że treść na niej zawarta, jest zbyt drastyczna, aby 
upubliczniać poprzez stronę gminną. Wyjaśnił, iż w tej sprawie zwrócił się do Gminnej Komisji 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych o opinię czy Gmina powinna taką stronę mieć. Otrzymałem 
negatywną opinię, stosunek do tej strony, więc na podstawie tejże opinii nie została nawiązana 
współpraca z wyżej wymienioną osobą, która wniosła skargę. Nadmienił, że pieniądze, które wpływają 
do Gminy ze sprzedaży napojów alkoholowych, są wykorzystywane w sposób celowy, tj. na terenie 
Gminy i skierowany do osób dotkniętych tym problemem, poprzez zwalczanie tego problemu, 
edukowanie i objecie pomocą młodzieży, dzieci z rodzin patologicznych, tj. filmy, wykłady, zajęcia 
sportowe. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że skarga została skierowana celem 
rozpatrzenia do Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, która na posiedzeniu w dniu 19 listopada 2021 r. po 
wnikliwym zapoznaniu się z treścią skargi przyjęła stanowisko o uznaniu skargi za bezzasadną. Skarga w 
ocenie Rady Gminy Raczki jest bezzasadna. Wydatkowanie całości środków pochodzących z opłat za 
zezwolenia na obrót i sprzedaż alkoholu w danym roku budżetowym nie zawsze jest możliwe i nie 
stanowi naruszenia dyscypliny finansów publicznych. W związku z powyższym Rada Gminy nie 
dopatruje się naruszenia jakichkolwiek przepisów prawa przez Wójta. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 12 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 5.– Uchwała Nr XXVII/197/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 19 pkt 10 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia ryczałtowej diety oraz ustalenia zasad 
zwrotu kosztów podróży służbowych przysługującej radnym Rady Gminy Raczki. 
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Radny Pan Witold Bartoszewicz – W dokumentach z wrześniowej Sesji, a min owicie w założeniach do 
projektu budżetu i kierunków polityki społeczno-gospodarczej na 2022 rok podane są wskaźniki: 
planowany wskaźnik inflacji – 1,8%, średnioroczny wskaźnik wzrostu wynagrodzeń – 3%. Stwierdził, że 
przy obecnej inflacji, która sięga już 8% i panującej drożyźnie w sklepach, te prognozowane 3 % nie 
stanowią nic. Wyjaśnił, że nie jest przeciwko podwyżkom diet radnym, sołtysom, ani Panu Wójtowi, ale 
w porównaniu do procentowego wzrostu wynagrodzeń pracownikom jest to niesprawiedliwe. Wniósł  
o rozpatrzenie wyższego wskaźnika wzrostu wynagrodzeń, tj. 5 %, przy tak wysokiej inflacji  
i podwyżkach cen w sklepach. Stwierdził, że praca Urzędu stoi na barkach pracowników Urzędu. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – odniósł się do wypowiedzi Pana Radnego wyjaśniając, że 
zarządzając budżetem należy mieć na uwadze nie tylko wydatki i dochody gminy ogółem. Są również 
istotne dochody bieżące i wydatki bieżące, które to muszą się bilansować. Na tym polu jest trudno 
samorządom zamknąć bilans, aby był dodatni. Gmina musi mieć na koncie część środków wolnych, 
których nie można włączyć do dochodów, czy wydatków bieżących, bo ustawodawca tego nie pozwala. 
Zwiększając podwyżki, musimy tez zwiększyć dochody, czyli podatki, które i tak zwiększyliśmy o 5% od 
7 lat tego nie robiliśmy, aby zbilansować wydatki bieżące z dochodami bieżącymi. Planujemy, jako 
samorząd sfinansować różnicę na wypadek powstania pomiędzy dochodami z pobranej opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi, a kosztami funkcjonowania tego systemu gospodarowania, aby 
nie obciążać mieszkańców dodatkowymi kosztami. Zwrócił uwagę, że Gmina również dotknięta jest 
skutkami podwyżek cen za energię elektryczną, za olej opałowy wykorzystywany na potrzeby 
ogrzewania budynków użyteczności publicznej i paliw eksploatowanych w samochodach i pojazdach 
dowożących uczniów. Stwierdził, że stoi na stanowisku, iż pracownikom należą się podwyżki i będą one, 
ale w zależności od możliwości finansowej Gminy. O sugerowanej 5 % wysokości podwyżek możemy 
rozważać dopiero na jesieni przyszłego roku, kiedy to zwiększeniu ulegną w 2024 r. dochody własne 
budżetu Gminy z tytułu zakończonych inwestycji: gazowej, czy nowo wybudowanego sklepu.  
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – stwierdził, że 11 lat temu była podwyżka diet radnym 
i proponowane stawki ustalone zostały na poziomie poniżej średniej wysokości diet przysługującemu 
radnemu gminy określonej w drodze rozporządzenia Rady Ministrów z dnia 27 października 2021 r. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – nadmienił, że przeanalizował zarobki pracowników Urzędu  
i po wyłączeniu swoich zarobków i zarobków pracowników gospodarczych stwierdził, że średnia płac  
w roku 2021 wyniosła 5.194 zł w województwie podlaskim, średnia krajowa 5.637 zł a średnia w naszej 
Gminie wyniosła 5.701 zł, czyli jest wyższa od średniej krajowej. Nadmienił, że pod względem płac nie 
odbiegamy od średniej i jesteśmy pod tym względem w czołówce od innych samorządów z terenu 
powiatu suwalskiego, a kwestie podwyżek zawsze będą brane pod uwagę przy konstrukcji 
przyszłorocznych budżetów. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 9 głosami „za”, przy 3 
głosach „przeciw”. 
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Załącznik Nr 6. – Uchwała Nr XXVII/198/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 19 pkt 11 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustanowienia zasad przyznawania diet sołtysom. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 10 głosami „za”, przy 
2 głosach „przeciw”. 
 

Załącznik Nr 7. – Uchwała Nr XXVII/199/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 19 pkt 12 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia Wójta Gminy Raczki. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 12 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 8. – Uchwała Nr XXVII/200/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 19 pkt 13 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2021 r. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła propozycje zmian w następującym zakresie: 
- dokonano zmian w planie dochodów budżetu Gminy w zakresie zwiększenia dochodów własnych  
o łączną kwotę - 631.615 zł, które dotyczą planowanych dochodów ze środków na uzupełnienie 
dochodów gmin, z dotacji na realizację zadania pn. "Laboratoria przyszłości", ze środków na realizację 
programu "Wspieraj Seniora", z dotacji dotyczącej realizacji programu "Czyste powietrze", z podatku 
dochodowego od osób prawnych, wpływów z opłaty skarbowej, kosztów egzekucyjnych i odsetek oraz 
zmniejszenia dochodów o kwotę - 112.755,04 zł,  
- dokonano zwiększenia planu wydatków własnych o łączną kwotę - 622.767 zł, w tym dotyczących 
planu wydatków inwestycyjnych o kwotę - 355.249 zł oraz zwiększenia planu wydatków bieżących na 
zakup pomocy dydaktycznych, odszkodowania za przejęte grunty, wynagrodzenia i składki od nich 
naliczane, zakup usług, energii, itp. o kwotę - 267.518 zł, natomiast zmniejszeniu podlegają głównie 
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wydatki inwestycyjne o kwotę - 70.000 zł, wydatki na zakup materiałów i usług o kwotę - 22.510, 
dotyczące wynagrodzeń z pochodnymi - 5.999,04 zł i dotacji dla Stowarzyszenia „Edukator” - 5.398 zł,  
- urealniono plan wydatków dotyczących przebudowy budynku strażnicy OSP Raczki, przebudowy dróg, 
modernizacji budynku OSP Sidory i prac wodno-kanalizacyjnych na terenie Gminy Raczki oraz 
wprowadzono plan wydatków na zakup wyposażenia pracowni technicznej w Szkole Podstawowej im. 
św. Jana Pawła II w Raczkach,  
- urealniono plan wydatków majątkowych dotyczących realizacji programów dofinansowanych z budżetu 
UE w ramach Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich na lata 2014-2020 na realizację projektów pn.: 
„Wsparcie inwestycji związanych z tworzeniem, ulepszaniem lub rozbudową wszystkich rodzajów małej 
infrastruktury, w tym inwestycji w energię odnawialną i w oszczędzanie energii” oraz „Rozwój 
gospodarki wodno - ściekowej na terenie Gminy Raczki”. 
- urealniono plan dotacji dla Stowarzyszenia Edukator.  
Budżet Gminy po dokonanych zmianach wynosi: 
- po stronie dochodów budżetu Gminy ogółem - 32.315.550,89 zł, 
- po stronie wydatków budżetu Gminy ogółem - 34.907.063,16 zł. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – stwierdził, że wpływy i wydatki budżetu Gminy ciągle 
ulegają zmianom, co widać po konieczności podejmowania w tym zakresie uchwał przez Radę Gminy, 
ale wszystkie składniki wpływające na kształt budżetu w żaden sposób istotny nie wpływają na 
gospodarkę finansową Gminy. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 12 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 9. – Uchwała Nr XXVII/201/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 19 pkt 14 do niniejszego protokołu. 
 

Ogłoszono 10 minutową przerwę. 
Po przerwie.  
 

Pkt 15. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Raczki na lata 2022 - 2026. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – poinformowała, że wieloletnia prognoza finansowa 
Gminy Raczki opiewa na lata 2022 – 2026, tj. obejmuje okres, na jaki Gmina ma zobowiązania 
finansowe. Wykonanie roku 2021 zostało ustalone według planowanego wykonania z uwzględnieniem 
proponowanych zmian po dokonaniu wszelkich rozliczeń. Natomiast rok 2022 jest tożsamy  
z przedstawionym projektem budżetu Gminy, a lata kolejne 2023-2026 kwoty dochodów i wydatków 
bieżących zostały określone wskaźnikiem wzrostu 2% i na chwilę obecną nie są nam znane końcowe 
wpływy. Planowana jest spłata obecnych zadłużeń i na koniec 2022 roku będzie ten dług niższy, tj.  
w roku 2021 wynosi on 2.562.465 zł, a w 2022 roku 2.411.161 zł. Nie planuje się zaciągania nowych 
zobowiązań. Odnośnie przyszłego roku kwoty dochodów i wydatków zostały zwiększone w stosunku do 
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przedstawionego wcześniej projektu uchwały o kwotę 7.723.306,02 zł, tj. o środki pochodzące  
z Programu Rządowego Funduszu Polski Ład: Program Inwestycji Strategicznych na realizację dwóch 
zadań inwestycyjnych. Prognozowany deficyt oraz poziom zadłużenia Gminy nie ulegają zmianie. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poinformował, że projekt uchwały Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Raczki na lata 2022-2026 został zaopiniowany pozytywnie przez Regionalną Izbę 
Obrachunkową w Białymstoku. 
 

Załącznik Nr 10.– Uchwała RIO.II-00311-30/2021. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
stałe Komisje Rady Gminy zaopiniowały pozytywnie projekt uchwały Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Raczki na lata 2022-2026. 
 

Załącznik Nr 11.– Opinia stałych Komisji Rady Gminy w sprawie projektu uchwały  
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raczki na lata 2022-2026. 

 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 12 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 12.– Uchwała Nr XXVII/202/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 19 pkt 15 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 16. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Raczki na rok 2022. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – stwierdził, że uchwała budżetowa jest jednym  
z najważniejszych dokumentów Gminy, który przedstawia kierunki działań i jej możliwości finansowe. 
Przyszłoroczny budżet zakłada realizację wydatków majątkowych na kwotę 11.804.412,86 zł, oraz 
dodatkowo realizację 2 inwestycji drogowych, nie ujętych w tych zadaniach inwestycyjnych, co ogółem 
daje ok. 12.500.000 zł. Przewidujemy realizację 15 zadań inwestycyjnych, tj. modernizacja i przebudowa 
stadionu sportowego i drugi zadanie obejmuje budowę 4 dróg gminnych ulic na osiedlu księży i M. 
Górskiego wraz z oświetleniem. Realizacja tych zadań nie wpłynie na poziom zadłużenia Gminy. 
Zwiększeniu uległ budżet Gminnego Ośrodka Kultury o kwotę 70 tys. zł. Wniósł o uchwalenie tego 
budżetu. 
 

Radny Pan Leszek Staniszewski – stwierdził, że w projekcie budżetu gminy na przyszły rok nie została 
ujęta realizacja budowy mostu i drogi w Koniecborze. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – odpowiedział, że Gmina najpierw przystąpi do wykonania 
dokumentacji projektowych zadań drogowych, aby móc dopiero po ich wykonaniu pozyskiwać środki na 
realizację tych zadań. W związku z powyższym bez tejże dokumentacji nie jest możliwa ich realizacja  
w przyszłym roku i kolejnych latach. 
 

Radni nie wnieśli dalszych zapytań do tego projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poinformował, że projekt uchwały budżetowej Gminy Raczki 
na 2022 rok został zaopiniowany pozytywnie przez Regionalną Izbę Obrachunkową w Białymstoku. 
 

Załącznik Nr 13.– Uchwała RIO.II-00310-30/2021. 
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Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
stałe Komisje Rady Gminy zaopiniowały pozytywnie projekt uchwały budżetowej Gminy Raczki na rok 
2022. 
 

Załącznik Nr 14.– Opinia stałych Komisji Rady Gminy w sprawie projektu budżetu  
Gminy Raczki na 2022 r. 

 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 12 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 15.– Uchwała Nr XXVII/203/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 19 pkt 16 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 17. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie pokrycia części kosztów gospodarowania 
odpadami komunalnymi z dochodów własnych niepochodzących z pobranej opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – poinformowała, że w związku ze zmianą ustawy  
o utrzymaniu czystości i porządku w gminach, która daje możliwość pokrycia kosztów gospodarowania 
odpadami komunalnymi z dochodów własnych Gminy niepochodzących z pobranej opłaty za 
gospodarowanie tymi odpadami. Ma to znaczenie głównie pod koniec roku budżetowego, gdy czasami 
okazuje się, że oszacowana opłata za gospodarowanie odpadami komunalnymi jest niewystarczająca  
i możliwe będzie jej pokrycie środkami pochodzącymi z budżetu gminy innymi, niż opłata z tego tytułu.  
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 12 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 16.– Uchwała Nr XXVII/204/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 19 pkt 17 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 18. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia „Programu Ochrony Środowiska dla 
Gminy Raczki na lata 2021-2024 z perspektywą do 2028 roku”. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że Program Ochrony Środowiska jest 
niezbędnym dokumentem przy aplikowaniu o środki na realizację zadań typu instalacji fotowoltaicznych, 
itp. zadań służących ochronie środowiska, zmniejszeniu emisji CO2. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
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Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 12 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 17. – Uchwała Nr XXVII/205/21. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 19 pkt 18 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 19. Stanowisko Rady Gminy Raczki w sprawie akcji pt: „MUREM ZA POLSKIM 
MUNDUREM”. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – odczytał treść Stanowiska Rady Gminy Raczki z dnia 
22 grudnia 2021 r. w sprawie akcji pt: „MUREM ZA POLSKIM MUNDUREM”: „Rada Gminy Raczki 
wyraża zdecydowane poparcie oraz solidarność dla działań naszych służb mundurowych, dziękuje za ich 
poświęcenie i zaangażowanie w obronie granic Rzeczypospolitej Polskiej, ale również granic Unii 
Europejskiej.”. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie Stanowisko Rady Gminy. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 12 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 18. – Stanowisko Rady Gminy Raczki. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 19 pkt 19 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 20. Odpowiedzi na zapytania sołtysów i wolne wnioski radnych. 
 

Radny Pan Witold Bartoszewicz – poruszył sprawę rosnących drzew na ul. 1 Maja na posesji prywatnej, 
które utrudniają poruszanie się tam chodnikiem.  
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – odpowiedział, że kilkakrotnie były wysyłane pisma  
w powyższej sprawie do właściciela posesji, które nie przyniosły żadnego skutku. Gmina nie ma 
możliwości prawnych, aby zmusić właściciela do usunięcia tych drzew. Wystąpi z monitem do PGE  
o zbadanie stanu i ewentualne usunięcie gałęzi zagrażających bezpieczeństwu linii elektrycznych, co 
pozwoli na częściową poprawę bezpieczeństwa osób poruszających się po tym chodniku. 
 

Radny Pan Leszek Staniszewski – na prośbę mieszkanki z Raczek poruszył sprawę bezdomnej osoby 
przebywającej na terenie Raczek. Zapytał, jaka jest procedura z tym związana i jak Gmina może pomóc 
takiej osobie? 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że tym zajmuje się Gminny Ośrodek Pomocy 
Społecznej. Każdy, kto chce uzyskać taką pomoc, to może się do nich zgłosić. Pomoc jest zawsze 
udzielana, w różnej formie w zależności od sytuacji tych osób. Stwierdził, że na terenie Gminy Raczki są 
dwie, trzy osoby, które wymagają takiej pomocy i jedna osoba wyraziła zgodę, i została umieszczona  
w DPS. Kolejnej zapewniono pomieszczenie i ogrzewanie, żywność, itp. warunki. Generalnie osoby 
muszą chcieć przyjąć pomoc i spełnić pewne warunki. 
 

Radny Pan Leszek Staniszewski – zapytał, czy coś wiadomo w sprawie budowy kolei? 
 



12 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – odpowiedział, że na chwilę obecną nic w tym temacie nie 
wiadomo, ale w styczniu ma odbyć się spotkanie włodarzy gmin i miasta Suwałki, przez które ma 
przebiegać ta kolej z przedstawicielami PKP w Białymstoku, na którym zostaną poruszone sprawy 
dotyczące planu przebiegu i terminów przeprowadzenia konsultacji z mieszkańcami obszarów objętych 
budową kolei. 
 

Radny Pan Leszek Staniszewski – poruszył sprawę spotkania z Dyrektorem Zarządu Dróg Wojewódzkich 
w sprawie budowy chodnika wzdłuż drogi wojewódzkiej od mostu w Raczkach do drogi powiatowej na 
Bakałarzewo, takiego na wzór drogi z Suwałk do Sejn. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – podkreślił, że w okresie pandemicznym trudno jest bez 
wcześniejszych ustaleń spotkać się, dlatego kwestia tego spotkania odbiega w czasie do momentu 
bardziej dogodniejszego.  
 

Pkt 18. Zakończenie obrad. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – stwierdził, że porządek sesji został wyczerpany  
i poinformował, że protokół z dzisiejszej sesji zostanie sporządzony i wyłożony do publicznego wglądu 
na 3 dni przed terminem kolejnej sesji w pokoju Nr 1 w Urzędzie Gminy Raczki oraz w Biuletynie 
Informacji Publicznej Gminy Raczki.  
Podziękował Wójtowi, Radnym, pracownikom Urzędu Gminy za udział w obradach Rady Gminy. 
 

„Zamykam XXVII Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Przewodniczący Rady 
 

   Piotr Słowikowski  
Protokołowała 
 

Danuta Grabowska 


